
Město:   Golčův Jeníkov
Části obce:    Stupárovice, Sirákovice, Olšinky, Nasavrky, Římovice, Dolík, Budka, Vrtěšice, Kobylí Hlava

Obce:    Chrtníč, Nová Ves  u Leštiny, Podmoky, Skryje, Zvěstovice

Ročník XIII/ číslo 7
červenec 2017

ZDARMA

  V měsíci prosinci navštívili Základní školu a Mateřskou školu 
v Golčově Jeníkově zástupci firmy Orpa, a.s. Hostačov, v čele s 
novým ředitelem - panem Michalem Voborníkem.
  Děti shlédly propagační video této firmy a namalovaly obrázky, 
jak si firmu Orpa, a.s. představují.
  Nebály se klást dotazy ohledně výrobního programu a dokonce 
zjistily, že s mnohými obaly se denně setkávají ve svých domác-
nostech (obaly na müsli, oříšky, kakao atd).
  Odměnou za překrásné obrázky byly dětem drobné dárky ve 

formě výrobků Orpy, a.s. – pokladniček a kbelíčků.
  Setkání bylo velmi příjemné, děti nám předaly spoustu energie 
a umožnily nám se na chvilku zastavit v předvánočním shonu.
  Tímto bychom chtěli poděkovat dětem za krásné obrázky 
a vedení ZŠ a MŠ za skvělou organizaci a vřelé přijetí.

Za firmu Orpa, a.s.
Klára Václavská

Orpa očima dětí

Výběrové řízení na 
získání zápůjčky z FRB

ÚSPĚCHY 
JENÍKOVSKÝCH ŽÁKŮ

Maranatha Gospel 
Choir
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Usnesení z jednání zastupitelstva města Golčův Jeníkov 
konaného dne 20. prosince 2016

185/2016 Určení ověřovatelů
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov určuje ověřovateli zápisu Miro-
slava Dibelku a  Martina Mrkvičku.

186/2016 Určení zapisovatele
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov určuje zapisovatele Marii Ška-
rydovou.

187/2016 Schválení programu
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje následující program 
zasedání:
1)   Určení ověřovatelů zápisu (§ 95 odst. 1 zákona o obcích) a        
                  zapisovatele
2)   Schválení programu
3)   Zpráva z jednání rady
4)   Rozpočet města na rok 2017  
5)   Stavební a technický dozor – vodovod Sirákovice, Vrtěšice
6)   Záměr prodeje pozemku v k.ú. Golčův Jeníkov
7)   Oplocení pozemku bývalého koupaliště
8)  Zpráva z jednání členské schůze LD Chraňbož, změna plat      
                  ných stanov
9)   Stavební úpravy bytového domu čp. 203 
10)   Dar mateřské škole 
11)   Zpráva starosty k uskutečněným a plánovaným akcím
12)   Rozpočtová změna č. 33
13)   Pořízení CAS pro Město Golčův Jeníkov
14)   Rozpočtová změna č. 34
15)   Diskuse

188/2016  Zpráva z jednání rady 
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov bere na vědomí zprávu z jednání 
rady města za uplynulé období bez připomínek. 

189/2016  Rozpočet na rok 2017     
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje rozpočet města na rok 
2017. Rozpočet je přebytkový, s přebytkem 525.600,- Kč.  

190/2016  Stavební a technický dozor – vodovod Sirákovice, Vrtěšice          
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje zadat zajištění staveb-
ního a technického dozoru na akci „Vodovod pro Sirákovice a Ve-
těšice“, firmě Vodovody a kanalizace Havlíčkův Brod a.s. Žižkova 
832, 580 01 Havlíčkův Brod, IČO: 48173002, za cenu 114 000,- Kč 
+ DPH. Současně schvaluje text smlouvy a pověřuje starostu města 
podpisem smlouvy o realizaci stavebního a technického dozoru.  

191/2016  Záměr prodeje pozemku v k. ú. Golčův Jeníkov      
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje záměr prodeje pozem-
ku p. č. 342/103 o výměře 917 m² v katastrálním území Golčův Jení-
kov. Minimální prodejní cena 500,-Kč/m², tedy celkem 458.500,-Kč. 
Jednou z podmínek pro získání stavebního povolení na tomto pozem-
ku je vybudování protihlukových opatření. Město se zavazuje finanč-
ně na toto protihlukové opatření stavebníkovi přispět částkou ve výši 
2/3 doložených nákladů, maximálně však ve výši 50.000,-Kč.  

192/2016  Oplocení pozemků bývalého koupaliště      
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje finanční vyrovnání s 
firmou LANETE spol. s.r.o. Ing. Ladislav Němec, 1. Máje 251 Tře-
mošnice, za vybudované oplocení pozemků bývalého koupaliště ve 
výši 300.000,-Kč a DPH.   

193/2016  Zpráva z členské schůze LD Chaňbož, změna platných sta-
nov   
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov bere na vědomí zprávu z jednání 

členské schůze Lesního družstva Chraňbož konané dne 25. 11. 2016, 
kterou přednesl Roman Mazůrka. Současně schvaluje změnu platných 
stanov Lesního družstva Chraňbož. Změna se týká čl. 2 Sídlo, kde se 
mění sídlo: Leština u Světlé čp. 145 na: Leština u Světlé čp. 18.

194/2016  Stavební úpravy bytového domu čp. 203        
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov bylo seznámeno s výsledky vý-
běrového řízení na dodavatele akce „Stavební úpravy bytového domu 
čp. 203“, a jako nejvhodnější schvaluje společnost ATOS spol. s r.o., 
Husovo nám. 139, 584 01 Ledeč nad Sázavou, IČ:62028081 s nabíd-
kovou cenou 987.654,-Kč bez DPH. Současně zastupitelstvo schvalu-
je uzavření smlouvy o dílo s vítěznou společností.  

195/2016  Dar mateřské škole      
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje Základní škole a Ma-
teřské škole Golčův Jeníkov, příspěvkové organizaci, IČ: 70986002, 
nabytí věcných darů: 
1. v ceně 1.039,-Kč (stavebnice Konstruktér za 520,-Kč a sta-
vebnice Seva za 519,-Kč.) od paní K. D., Golčův Jeníkov. 
2. v ceně 2.525,-Kč (magické autíčko RIRICAR za 1.304,-Kč, 
trampolína za 759,-Kč, puzzle za 300,-Kč a pastelky za 162,-Kč) od 
paní M. V., Zvěstovice.  

196/2016  Zpráva starosty k probíhajícím investičním akcím města      
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov bere na vědomí zprávu starosty 
města týkající se probíhajících akcí: 
1)  Stavební úpravy v pavilonu při Základní škole Golčův Jeníkov
2)  Vybudování sítí v ul. Za Pivovarem
3)  Vodovody a kanalizace do místních částí a situace kolem vody
4)  Rekonstrukce bytu nad Bazarem Beránek
5)  Vyčištění koryta potoka Váhanka a rekultivace pivovaru
6)  Zvýšení bezpečnosti a úsekové měření v místní části Olšinky
7)  Pasport komunikací
8)  Vybudování chodníku na ulici Za Pivovarem – V Zahradách
9)  Nové vybavení komunálního vozidla
 
197/2016  Rozpočtové změny       
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje rozpočtovou změnu 
č. 33. 

198/2016  Pořízení CAS pro Město Golčův Jeníkov        
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov bylo seznámeno s výsledky za-
dávacího řízení na veřejnou zakázku „Pořízení CAS pro město Gol-
čův Jeníkov“. Jako nejvhodnější schvaluje společnost KOBIT – THZ 
s.r.o., Tovární 123, 538 21 Slatíňany, IČ: 150 53 920 s nabídkovou 
cenou 7.085.000,-Kč bez DPH. Současně zastupitelstvo schvaluje 
uzavření kupní smlouvy s vítěznou společností.  

199/2016  Rozpočtové změny       
Zastupitelstvo města Golčův Jeníkov schvaluje rozpočtovou změnu 
č. 34.

 Mgr. Vlastimil Marušák Bc. Miroslav Mrkvička
              starosta                        místostarosta
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Jaký bude rok 2017 pro Jeníkov?
Občas mi to nedá a přemýšlím nad budoucností. Děláte to také? Přemýšlíte nad tím, jak se budou mít naše děti, jak se bude mít naše 
město, náš stát, náš kontinent? 
Na přelomu roku se vždy roztrhne pytel s předpověďmi budoucnosti všeho druhu. Zajímáte se o ně? Musím se přiznat, že mě zajímá, co 
s námi bude a kam směřujeme. 
Uplynulý rok přinesl několik událostí, které velmi podstatně ovlivní budoucnost, ale které snad nikdo nepředvídal. Bude letošní rok také 
takový? Bude také nepředvídatelný? Bude lepší? Stejný? Horší?
Jeníkov a okolní obce čeká řada stavebních akcí, jako je revitalizace pivovaru, přivedení vody a kanalizace k parcelám na Chotěbořské, 
vybudování náměstíčka před Základní školou, oprava domu č.p. 203 u synagogy, zřejmě také přivedení vody do Vrtěšic a Sirákovic, vy-
asfaltování další plochy na kompostárně. Čeká nás také nákup hasičské velkokapacitní cisterny a řada větších či menších kulturních akcí. 
Je to ale to podstatné, co ovlivní kvalitu roku 2017 pro Golčův Jeníkov a jeho obyvatele? Některé věci budeme moci ovlivnit, jiné jen 
málo a řadu dalších vůbec.
Skupina Javory před téměř 20 lety vydala píseň Modlitba, v jejímž textu je:

„A dej mi sílu snášet pokorně,
co změnit nemám sil.

Odvahu abych to nač stačím,
na tomhle světě pozměnil.

A také prostý rozum,
který vždycky správně rozezná,

co se změnit nedá 
a co se změnit dá.“

Nevím, jaký bude letošní rok. V Jeníkově se toho změní hodně. Ale to podstatné záleží na odvaze a prostém rozumu nás všech. Moc bych 
nám všem přál, aby rok 2017 byl pro Jeníkov velmi dobrý. Uvidíme na jeho konci, jak moc se toto přání naplnilo. 

                                                                                                                                                                                            Vlastimil Marušák

Oznámení
     Město Golčův Jeníkov dle směrnice 1/2016 o vytvoření a použití účelových prostředků Fondu rozvoje bydlení na území města Golčův Jeníkov 
vyhlašuje výběrové řízení na získání zápůjčky z tohoto fondu. 
       Žádosti je možno podávat na předepsaném formuláři v podatelně MÚ v době od 1. 2. 2017 do 28. 2. 2017. Druhé výběrové řízení bude orga-
nizováno v měsíci srpnu 2017.  
      Z fondu se poskytují tyto zápůjčky:

 

  Při uzavření smlouvy o zápůjčce jsou požadovány ručitelské závazky tří ručitelů. U zápůjčky dle kódu 10 a zápůjčky vyšší jak 150.000,-Kč jsou 
požadovány ručitelské závazky tří ručitelů + zástavní právo.  
                                                                            Mgr. Vlastimil Marušák - starosta
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Střípky z MŠ
 I když to venku tak nevypadalo, kalendář nám oznámil, že je tu pro-
sinec a nás čekají nejkrásnější svátky v roce. A děti ve školce se na ně 
také pilně připravovaly. Nejprve k nám 5. 12. zavítal Mikuláš, aby se 
přesvědčil, že všechny děti dodržují dohodnutá pravidla a neubližují 
si, a když mu pak děti zazpívaly písničku nebo zarecitovaly básničku, 
odměnil je balíčkem plným dobrot a slíbil, že příští rok k nám zavítá 
znovu.

  Po mikulášské nadílce se celá školka začala oblékat do vánočního 
kabátku, děti připravovaly vánoční výzdobu – vystřihovaly, malovaly 
a kreslily vánoční ozdoby, kapříky, svíčky… učily se vánoční básničky 
a koledy, pekly perníčky a vánoční cukroví… povídaly si o vánočních 
tradicích… a když měly vše nachystané, mohly v týdnu od 12. do 15. 
prosince, vždy odpoledne, přijít do školky s rodiči na „Vánoční hrátky“ 
– děti rodičům ukázaly, co se naučily – někde se zpívalo a recitovalo, 
jinde zase tancovalo a nakonec se i vyrábělo, takže si každý odnesl 
domů malý vlastnoručně vyrobený svícínek, zvoneček… a doufáme i 
dobrý pocit z toho, že jsme se všichni dokázali v tom předvánočním 
shonu na chvíli zastavit a věnovat svůj čas našim dětem. 

Tímto děkujeme rodičům za hojnou účast a přejeme všem hodně zdraví, 
štěstí a rodinné pohody v roce 2017.
Ani v předvánočním čase jsme nezapomněli na kulturní vyžití dětí – 14. 
prosince k nám přijelo divadlo Úsměv s „Vánoční pohádkou“.
V pondělí 19. prosince se děti těšily do školky asi nejvíc za celý rok, po 
školce se totiž roznesla zpráva, že v tento den k nám přijde Ježíšek. Od 
rána byly děti natěšené a i trošku napjaté, jestli opravdu přijde. V deset 
hodin jsme se všichni sešli ve třídě Berušek, kde každá třída ostatním 
předvedla krátký program, někdo zazpíval, jiný zarecitoval nebo zatan-
coval. Pak jsme si všichni společně zazpívali vánoční koledy a čekali 
jsme, jestli uslyšíme cinkání zvonečku… a opravdu, zanedlouho

se ozvalo to magické cinkání a děti plny očekávání s rozzářenými 
očičky se společně přesunuly do třídy Žabiček, kde na ně čekal krásně 
nazdobený vánoční stromeček a pod ním spousta dárečků. 

U stromečku jsme si zapálili prskavky a pak už nastalo rozdávání dárků.
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Všichni si dárečky odnesli do svých tříd a mohlo se rozbalovat. Roz-
zářené oči dětí svědčily o spokojenosti, děti si pak s novými hračkami 
hrály po celý zbytek týdne. Rádi bychom touto cestou poděkovali rodi-
čům za dárečky pod stromečkem.
Stalo se již tradicí, že děti z MŠ chodí před Vánoci popřát hezké svátky 
babičkám a dědečkům do DPS. Nebylo tomu jinak ani letos, děti před-
nesly spoustu krásných vánočních básniček, zazpívaly vánoční písně a 
koledy, předaly všem přáníčka a malý dáreček. Věříme, že tímto malým 
počinem přinesly všem alespoň trošku radosti. 
Ještě jednou přejeme všem hodně zdraví, štěstí a spokojenosti v roce 
2017.

                                                                   R. Piskačová a M. Brázdová

  Žáci osmých tříd se zúčastnili projektu „Mozková mrtvice a srdeční 
infarkt“. Smyslem projektu je naučit žáky rozpoznat příznaky těchto 
onemocnění, poskytnout první pomoc a také vědět, co vede ke vzniku 
těchto nemocí a jak jim můžeme předejít. Výsledkem tohoto projektu 
jsou pak plakáty, které mají v novinách informovat také širokou veřej-
nost. Nemoci oběhové soustavy, mezi které mrtvička a infarkt patří, 
jsou u nás nejčastější příčinou úmrtí – každý druhý případ úmrtí je to-
hoto původu. 

  Věděli jste třeba, že by se člověk s mozkovou mrtvicí měl dostat na 
specializované pracoviště asi do čtyř a půl hodiny? Možná je to dost 
času, říkáte si, ale každou minutu zemře v neprokrvené části okolo dvou 
milionů neuronů. Proto je každá minuta drahá – čím dříve se dostane 
člověku lékařské pomoci, tím jsou trvalé následky menší.
Mimo jiné se žáci dozvěděli, že pro rozpoznání cévní mozkové příhody 
vymysleli ve Spojených státech metodu FAST (= česky: rychle). Tato 
metoda vychází z počátečních písmen slov, která vystihují charakteris-

tické symptomy. F znamená Face, neboli obličej.  Postižený se nedoká-
že usmát, má ochrnutou polovinu tváře. A je Arm, neboli ruka. Člověk 
nedokáže zvednout obě ruce natažené před sebou. Jedna ruka bude níže 
než druhá. S značí Speech. Postiženého věty nedávají smysl, komolí 
slova nebo celé věty.  A konečně T, Time, neboli čas je zde proto, že 
pokud rozpoznáte alespoň jeden symptom (nemusí se vyskytovat nutně 
všechny tři zároveň), pak je na místě volat linku 155.
V rámci tohoto projektu se žáci dozvěděli několik nových informací, 
které sami dál zpracovali a nakonec z nich vytvořili informativní plakát. 
Vyzkoušeli si tedy prvky projektové výuky, práci ve skupině a další me-
tody výuky. A pokud se díky tomu podaří zachránit alespoň jeden lidský 
život, pak to mělo smysl, i když pevně doufám, že to nikdo z nás nebude 
potřebovat. Nejlepší výtvory pak přikládáme s článkem. 
Chtěl bych tímto poděkovat žákům, kteří se se mnou pustili do této prá-
ce, vedení školy za umožnění realizace projektu ve škole a následnou 
publikaci v mojí diplomové práci, a také učitelům, kteří mi pomohli 
s realizací projektu a byli mi oporou a rádci v průběhu celé učitelské 
praxe.
       

                                             Bc. Martin Melechovský, student PdF MU

Vzdělávací projekt Mozková mrtvice a srdeční infarkt
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   (Havlíčkův Brod) – Ne každé dítě má to štěstí prožít bezstarostné 
Vánoce v kruhu svých nejbližších a se stromečkem obsypaným milými 
dárky. Existují však lidé, kteří si tento fakt uvědomují a snaží se přispět 
svou troškou do mlýna. Jedna taková rodina se ozvala také Oblastní 
charitě Havlíčkův Brod (OCH HB). Na základě odborné konzultace s 
charitními pracovníky se na Štědrý den hned ve dvou domácnostech 
rozsvítí očička dětí, které dosud neměly žádné hračky. 
  Zmíněná rodina, říkejme jí například Novákovi, si nepřála zveřejnit 
své pravé jméno. Anonymita byla dodržena i z druhé strany, takže No-
vákovi osobně neznají děti, kterým hračky nakoupili. „S manželkou 
jsme se rozhodli, že pořídíme nějaké hračky celkem do dvou rodin, tedy 
třem dětem. Víme, že právě tyto děti prakticky nic takového nemají, a 
víc vědět nemusíme,“ přemítal pan Novák.  

  Tyto děti patří do rodin, k nimž docházejí pracovníci Šipky – sociálně 
aktivizační služby pro rodiny s dětmi při OCH HB. Právě Šipka bez-
platně poskytuje odbornou podporu a pomoc rodinám, které se ocitly v 
těžké životní situaci. Pracovníci docházejí přímo do jejich domácností, 
tudíž dokážou vyhodnotit, jaké problémy každou z rodin nejvíce trápí. 
Vedoucí Šipky Jitka Muzikářová, DiS., zmínila, že právě před vánoč-
ními svátky lidé častěji myslí na rodiny, které nemají prostředky na to, 
aby svým dětem pořídily dárky. „Stává se tedy, že se nám někdo ozve a 
chce takovým dětem dopřát hezké Vánoce. Společně pak probereme, co 
v té dané rodině nejvíce chybí. Většinou se jedná o vzdělávací pomůcky 
či rozvíjející hračky,“ nastínila Jitka Muzikářová. 

  Jak pan Novák dodal, samotný výběr dárků pod stromeček měla v 
jejich případě na starosti hlavně manželka. „Je učitelka, takže přece jen 
vzhledem ke svému povolání ví lépe, co by se dětem mohlo hodit a 
líbit. Už z minulosti máme s podobnými osudy své zkušenosti. Žena 
například učila holčičku, jejíž spolužáci se před Vánoci bavili o tom, 
co všechno budou mít pod stromečkem, a ona řekla, že nic nedostane. 
Měla jen tatínka, který byl navíc na Vánoce v práci, takže se o ni starala 
známá. Tenkrát jsme se s manželkou rozhodli, že této holčičce nějaké 
dárky předáme,“ vyprávěl pan Novák. 

   A co je vlastně vedlo k tomu, aby Ježíškovi s nadílkou pomohli? 
„Člověku to samozřejmě dělá radost. I když tentokrát ty děti osobně 
neznáme, jsme moc rádi, že je naše pomoc adresná. Doufáme, že je 
hračky potěší,“ přál si pan Novák. 

Pro více informací se můžete obracet na: 

Aneta Slavíková, PR
tel.: 777736063

e-mail: slavikova@charitahb.cz
web: www.hb.charita.cz

Facebook: Oblastní charita Havlíčkův Brod

Manželé nakoupili dárky pro děti, které doma hračky nemají
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Před časem jsem v Listech vzpomínal na tradici školních výletů za pa-
mátkami v našem okolí, dnes bych se k jednomu z nich vrátil, a bude se 
trochu prolínat se současným stavem. 
Psal se rok 1952, školní rok se chýlil ke konci a ve druhé třídě náš pan 
učitel Kocman, mimochodem donedávna ředitel Obecné školy v Golčo-
vě Jeníkově, se s námi připravoval na výlet na Tisou skálu. Doma nám 
mamka uvařila pár vajíček natvrdo, krajíc chleba s máslem do tlumoku 
a hurá na výlet. Začínal jako nyní na železniční zastávce, trasa však 
nebyla značená, jako je tomu dnes, a v místech, kde stojí dnes čekárna, 
se veřejná cesta uhýbala a vedla napříč provozem dřevařského závo-
du. Takže hromady klád, které tehdy také byly přiváženy na specielním 
podvozku, taženém párem těžkých chladnokrevných koní, a spousty 
srovnaných prken. Rozřezávání klád jsme spíše slyšeli, než zdálky vi-
děli. Dnes cesta vede podél nově upraveného peronu, zmizela i nepo-
volená skládka odpadků za čekárnou, jedinou kaňkou jsou pozůstatky 
po čekajících cestujících, kterým České dráhy zbouraly toalety. Ale na 
tom se již pracuje, jak nás nedávno informoval pan starosta. Za plo-
tem pily ještě donedávna sídlila rodinka divokých prasat v malé obůrce, 
odrostlým selatům se však vždycky podařilo dostat se ven, a tak občas 
překvapila turisty, ale i cestující na peroně. Uprostřed cesty zůstala stále 
živá lípa, asi před třiceti léty zalitá do asfaltu, a za ní se cesta prudce 
stáčí doprava. Podél plotu stojí několik statných stromů břízy bělokoré, 
ale když si je pořádně prohlédnete, tak jedna z nich nemá svítivě bílou 
barvu, ale hnědavou kůru, patří k tmavému druhu břízy, která v našem 
okolí není příliš k vidění.  Za pilou napravo býval rybníček se starý-
mi vrbami na břehu a s orobincem, lidově nazývaným doutníky. Býval 
dostaveníčkem pro spousty různých druhů žab za účelem milostných 
hrátek a rozmnožování. Svému okolí to dávaly hlasitě najevo a v jarních 
měsících se celým Rájem ozýval hlavně večer žabí koncert. Provedený-
mi melioracemi však rybníček zmizel a žabí zpěv vystřídal zvláště po 
dešti rachot aut projíždějících po nedalekém obchvatu. Ale při pohledu 
na kolony kamionů, které by projížděly městem, to musíme tolerovat. 
Dál po levé straně cesty stály dvě mohutné lípy, vysazené hospodáři na 
oslavu nějakého výročí, až do doby, než zemědělské družstvo zřídilo 
poblíž skládku chlévské mrvy a vytékající močůvka oba stromy spálila. 
Torsa stromů však obrostla a dnes tvoří spolu se sousedním porostem 
„trnek“ v létě docela slušnou protihlukovou přírodní barieru. Nejsou to 
však trnky, ale tyto křoviny se nazývají myrobalán. Dříve zde bývalo 
švestkové stromořadí, stromy však po létech odumřely a z jejich kořenů 
vyrostlo toto houští… V ovocných školkách totiž používají jako podnož 
pro švestky právě myrobalán, protože rychle roste a má pěkný rovný 
kmínek, ale jeho nepěkná vlastnost je právě kořenové odnožování. Brzy 
zjara jsou keře obaleny bílou vonící záplavou květů a v pozdním létě 
spoustou červených nebo žlutých jedlých plodů. A to již se blížíme k 
obchvatové silnici, která tu samozřejmě dříve nebyla, a podobně jako 
za čekárnou musíme dávat pozor na cestu. Silnice se zde poprvé při 
cestě od Prahy přiblížila k lesíku a nájezdy na silnici používají řidiči 
k vynucené zastávce. Toto prvenství jsme převzali po pověstné pase-
ce před Kamenem, ale tento problém v drtivém počtu případů vyřešil 
nový motorest Na Písku. Přicházíme k potoku Výrovka, který podtéká 
cestu, a nevzpomínám si tehdy na špatnou cestu. Potok má však léty 
zanesené koryto a po jaru nebo větším dešti jej opouští a vytváří zde 
rozsáhlý mokřad, přelévá se přes cestu a působí tak turistům značné 
problémy. Někdy bylo nutné tento úsek překonat s pomocí nalámaných 
větví, tedy úpravou používanou v dávných dobách našimi předky, kteří 
svazky větví nazývali hatěmi. V současné době po dvouletém suchu je 
cesta schůdná a potok přes léto vysychá. Na kraji lesa nám pan řídící 
ukazoval mezi stromy krásnou mohutnou borovici, rovnou jako svíč-
ka. Tyto stromy bývají většinou všelijak pokřivené, několik takových 
rostlo třeba u rybníka Valcha. V okolí borovice byl les již vykácen, 

osamocený strom, provrtaný odspodu až nahoru kruhovitými otvory 
po obydlích sýkorek a strakapoudů, však chřadl a byl rovněž pokácen. 
Ale nedaleko za tratí na druhé straně má mladší sestřičku, rovněž tak 
pěknou, jen je o něco nižší. Nedaleko odtud v několika starých bucích 
má své obydlí datel černý, který svoje hnízdní dutiny vytesává v tvrdém 
dřevě buků a dubů. Vstup do datlí dutiny je vždycky oválný. Ty opuš-
těné pak dříve vyhledával drobný holub doupňák, který ani v minulosti 
nebyl příliš hojný, v současnosti z naší přírody v okolí vymizel. Jeho 
příbuzný, hezky vybarvený holub hřivnáč, býval plachý typicky lesní 
pták, v posledních letech změnil svoje chování a začal nejprve hníz-
dit v parcích velkých měst, v současnosti hnízdí i u nás. A to již jsme 
u rybníka Přelejvače, kde posloucháme žabí koncert a na jehož hrázi 
se nacházel obrovský pařez staletého dubu. Pro jeho přeměření se nás 
několik, snad osm nebo deset, s roztaženýma rukama spojilo a snažili 
jsme se jej obejmout. Při posledních úpravách hráze byl pařez zasypán, 
pod hrází se v současnosti nachází hned několik starých dubů, ale do 
velikosti vzpomínaného ještě žádný nedorostl. Pod hrází jsem nalezl i 
svůj první houbařský úlovek, ohromný exemplář zdravého hřibu dubo-
vého, s jehož určením mi samozřejmě pomohl pan řídící. Pokud se na 
hrázi trochu zdržíte a budete mít štěstí, můžete ještě nad rákosím v létě 
spatřit štíhlého dravého ptáka, pochopa rákosního z rodu motáků. Jeho 
jméno moták je skutečně přiléhavé, za letu neustále mění směr pohybu, 
jakoby se ve vzduchu motal. Pozorování světle vybarveného samce s 
rozpětím křídel 120 cm je skutečný zážitek. Hned za rybníkem u cesty 
na podmáčeném poli bývalo hnízdiště kdysi hojné čejky chocholaté, 
která hnízdí na zemi, malá čejčí kuřátka běhají po poli a staří ptáci je 
bedlivě ze vzduchu hlídají. Jakmile se objeví vetřelec, čejky naříkavě 
volají, vzrušeně poletují a střemhlavě útočí a snaží se vetřelce odlá-
kat. Škádlení se s čejkami bývalo naší oblíbenou klukovskou zábavou. 
Slunce však loni mokřad vysušilo, pole bylo zoráno a zatravněno a čej-
ky hnízdiště opustily.  
Na Tisou skálu je ještě daleko a rozsah článku neumožňuje v cestě 
pokračovat, ale zbývá ještě zmiňované překvapení. Odehrálo se před 
několika lety o prázdninách. V neděli odpoledne pršelo, k večeru se 
vyjasnilo, a tak jsem se rozhodl pro kratší procházku po D 1, jak jsem si 
pro sebe cestu pojmenoval. Na nájezdu na obchvat stálo prázdné auto, a 
tak v předtuše jsem se nechtěl moc rozhlížet po okolí. Po překročení sil-
nice se cesta zužovala na úzkou klikatou pěšinu, zarostlou z obou stran 
vrbovým podrostem. Náhle mne vpředu upoutal jakýsi bílý pohybující 
se předmět a po pár krocích následoval stav, o kterém se říká, že by se 
krve nedořezal. Onen bílý předmět bylo pozadí mladého muže, který se 
svou partnerkou, opřeni o strom, vykonávali potřebu…, ale tu sexuální. 
V neděli odpoledne u silnice na celkem frekventované turistické cestě. 
Jak se zachovat? Obejít zleva pro rozvodněnou Výrovku a zprava pro 
ostružinový porost nebylo možné, zbývalo pokračovat v cestě anebo 
se vrátit. Zvolil jsem první možnost, mladý pár nerušeně pokračoval 
ve své činnosti, zastavil jsem se až po dosažení bezpečné vzdálenosti a 
snížení krevního tlaku. Při cestě domů jsem došel k závěru, že mladý 
muž byl zřejmě v říji a nedošel dále do lesa, anebo, a to je pravděpodob-
nější, jeho kalhoty, spuštěné napůl žerdi, ukrývaly nevhodnou obuv pro 
překonání netušené bažiny zmíněného potoka. Z toho plyne poučení, že 
turistické cesty je třeba nejen značit, ale i občas udržovat. Dnes už po 
jedné straně cesty je vyhlouben příkop, zbývá totéž udělat i na druhé 
straně a svést vodu neposlušné Výrovky do kovové roury pod cestou. 
Mokřad je však nutné zachovat, neboť ty se plánují v naší nemocné 
přírodě obnovovat, ale o tom zas třeba někdy příště.

                                                                                       Ing. Jaroslav Semerád

Vzpomínky s překvapením

listy@golcuv-jenikov.cz
příští uzávěrka 3. 2. 2017 
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Určitě jste se již několikrát setkali s tímto po-
měrně velkým ptákem.  Jak nehybně stojí a vy-
čkává na krajích rybníků, kde čeká na svoji ko-
řist.  Po zpozorování vaší přítomnosti pak odlétá 
s poměrně hlasitým křikem pryč.  Volavka pope-
lavá loví především živočichy spjaté s vodním 
prostředím.  Ale nepohrdne ani hlodavci. Proto 
je můžeme vidět, nejčastěji v zimním období, 
posedávat na poli i v několika kusech při sobě.  
Volavka je velmi plachý pták. Při sebemenším 
náznaku nebezpečí mizí. Proto zažít jen pár 
chvil, kdy jí můžete pozorovat z poměrně malé 
vzdálenosti, v přirozeném prostředí, je zážitek.  
Fotokryt, o kterém jsem se již zmiňoval u led-
ňáčka, využívám i k focení volavek.  
  Jednoho letního rána, kdy jsem usedal do krytu, 
jsem ani netušil, co vše na mě čeká. Člověk by 
nevěřil s jakou ladností a hlavně tichostí se do-
káže volavka objevit.  Bylo to skvělé, měl jsem 
štěstí. A štěstí je v mém koníčku nedílnou sou-
částí úspěchu. Nejenom znalost a výběr správ-
ného místa, ale právě štěstí leckdy přinese poža-
dovaný výsledek.  Do hodiny na jednom místě 
bylo okolo mě na sedm kusů volavek. Ve chvíli, 
kdy začalo svítat, byla scenérie naprosto úžas-
ná.  Je nepopsatelné toto zažít, to se musí vidět, 
slyšet. Neustálá směsice zvuků, které volavky 
vydávaly velmi potichu, byla jasným důkazem, 

že nemají tušení o mé přítomnosti. A ranní klá-
bosení mohlo pokračovat vesele dál. Chovaly 
se naprosto svévolně, tak jak jen volavky asi 
můžou.  Na fotografii je zachycen okamžik, kdy 
volavka projevila radost ze života. Poskakování 
ze strany na stranu, máchání mohutnými křídly 
či pohazování klacíkem vyloveným z vody byla 
zábavná podívaná. Také když jedna z volavek 
ulovila žábu. Doslova si s ní hrála jako kočka 
s myší. Chvíli jí pustila, pak bleskurychle zase 
chytila svým dlouhým, špičatým zobákem a to 
vše opakovala hodnou chvilku. Po té, co bylo 
hry dost, se žába stala snídaní.
  Strávil jsem v tomto krytu několik rán po sobě, 
spoustu hodin. Ale prozatím jsem větší zážitek s 
těmito chytrými, lstivými a zároveň zatracova-
nými ptáky neměl. Volavka, jelikož je lovec pře-
devším ryb, bývá opovrhována. Škody zřejmě 
působí nemalé. Nicméně to je téma na dlouhou 
diskuzi. 
   Každopádně, jeden z mých cílů mám vyfocen. 
Byla to pro mě výzva, kdy sám sobě a i okolí 
jsem chtěl dokázat, že přes všechnu její plachost 
se k volavce dostanu. Tak blízko. A když se vše 
povede, odnesu si i pár pěkných snímků. Můžete 
posoudit sami, zdali se snaha vyplatila.

Luboš Hlína 
www.naturafoto.wbs.cz
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     Pokaždé jiný, pokaždé jinde. Ten první – zahajovací – byl ve Vilémo-
vě v kostele sv. Václava. Když jsme si na jaře domlouvali termín, pan 
farář se smál, jestli je o Vilémovský kostel taková rvačka, že si termín 
rezervujeme už víc než půl roku dopředu. No jasně, že je rvačka. Kostel 
je krásný, přijetí milé, atmosféra plná pohody… a třetí adventní neděle 
byla ideální termín pro naše první větší vánoční vystoupení. Vilémov-
ské publikum je vděčné, jde oslavovat ten krásný čas spolu s námi a my 
se snažíme potěšit a propojit ty naše světy. 

     Když jsem před pár měsíci psala, že máme tu čest si zazpívat v Praze, 
v kostele Panny Marie Sněžné, bylo to tak vzdálené, ale už tehdy jsem 
se těšila moc. Nejvyšší kostel v Praze, který byl založen už za vlády 
Karla IV, není jeden z mnoha. Je to krásná katedrála a promluvit zde na-
hlas, je tak nějak nevhodné. Zato zpěv sem patří krásně a přijetí zdejším 
farářem i setkání s mnichy bylo pro mnohé z nás nevšední a trochu z 
doby pohádek. Hodinový koncert byl opravdu něčím neopakovatelným 
a přišla se na nás podívat i jedna vzácná Jeníkovská rodačka, díky jejíž 
přímluvě se pravděpodobně v květnu rozjedeme zazpívat do Vídně. 
     Koncert doma - v Golčově Jeníkově – jsme si nechali jako krásný 
závěr celého předvánočního zpívání. Tři dny před Štědrým dnem si na 
společný koncert udělal čas i smíšený pěvecký sbor Slavoj z Chrudimi, 

který nám oplatil letní koncert v jejich městě. Sice nám na naše zpívání 
díky tomu zbylo méně času, ale zpívali krásně. Na společném posezení 
jim potom dvacet Jeníkovaček i pan dirigent naservírovali plné stoly 
cukroví, řezů, ale i bůčků, tlačenek, pomazánek, chlebíčků… ale to už 
píšu jen pro vás, kteří byste se k našemu zpívání i hostinám chtěli přidat. 
     Byl to pro mě krásný předvánoční koncertní čas a jsem vděčná, že 

můžu být součástí takové krásné energie, která ve sboru je a já tuším, 
že je vzácná. 
     Jak se koncerty líbily? To posuďte sami a přijďte si nás zase poslech-
nout. Bez vás by to nešlo!
     A ještě na závěr: náš mladý pan sbormistr se chystá nabrat zkušenosti 
ve velkém světě. Pokud někdo znáte někoho, komu bychom slušely, 
dejte mu prosím vědět, že od září jsme tu pro něj(ní).
     Za všechny sboristky děkuje Jana Machová a přeje to, co jedna z 
moudrých sboristek: abychom za všechno krásné, co nás čeká, uměli 
poděkovat, a to těžké jsme s pomocí Boží, vesmírnou, přátel… jak kdo 
chcete, ve zdraví zvládli.

Koncert, koncert a do třetice koncert

Volavka popelavá
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Bezpečnost chodců se řadí v Kraji Vysočina mezi priority dopravních 
policistů

KRAJ VYSOČINA – Bezpečnost chodců se řadí v Kraji Vysočina mezi 
priority dopravních policistů Krajského ředitelství policie kraje Vysoči-
na. V pondělí 12. prosince začala v našem kraji dopravně bezpečnostní 
akce, zaměřená na viditelnost účastníků silničního provozu. 

Do dopravně bezpečnostní akce, která bude pokračovat i v lednu a úno-
ru příštího roku, jsou zapojeni především dopravní policisté, kteří se 
budou v rámci kontrol ve spolupráci s policisty oddělení tisku a preven-
ce zaměřovat především na chodce, zdali dodržují všechna ustanovení 
zákona o provozu na pozemních komunikacích. V případě zjištěných 
přestupků musejí všichni účastníci silničního provozu, včetně chodců, 
počítat s příslušnými sankcemi.

V roce 2016 šetřili policisté v Kraji Vysočina celkem 113 dopravních 
nehod, na nichž měli účast chodci. Při těchto nehodách byly čtyři osoby 
usmrceny, deset utrpělo těžké zranění a 94 chodců bylo při nehodách 
zraněno lehce. Ve 39 případech dopravní nehodu zavinili sami chodci a 
při šetření sedmnácti nehod policisté zjistili, že chodec byl pod vlivem 
alkoholu.

Počet dopravních nehod chodců se meziročně mírně zvýšil. Za stejné 
období loňského roku – tedy od začátku roku do konce listopadu - jsme 
šetřili v našem kraji 101 dopravních nehod s účastí chodců.  Pravidla 
pohybu chodců po komunikacích upravuje zákon o provozu na pozem-
ních komunikacích. Chodec musí užívat především chodníku a tam, kde 
chodník není, se chodí po levé krajnici nebo co nejblíže při levém okraji 
vozovky.  Chodci smějí jít v těchto případech nejvýše dva vedle sebe. 
Při snížené viditelnosti nebo v nebezpečných a nepřehledných úsecích 
smějí jít chodci pouze za sebou. 
Chodec je povinen při přecházení vozovky použít přechod pro chod-
ce vždy, když je od něho vzdálen do padesáti metrů. Na přechodu pro 
chodce se chodí vpravo. Letos se stalo 32 dopravních nehod přímo na 
přechodu pro chodce a dalších pět dopravních nehod v jeho bezpro-
střední blízkosti. Mimo přechod pro chodce je dovoleno přecházet vo-
zovku jen kolmo k její ose. Před vstupem na komunikaci se chodec 
musí přesvědčit, zda může vozovku bezpečně přejít. Chodec smí pře-
cházet vozovku, jen pokud s ohledem na vzdálenost a rychlost jízdy 
přijíždějících vozidel nedonutí jejich řidiče náhle změnit směr nebo 
rychlost jízdy. Dále nesmí vstupovat na přechod pro chodce nebo na 
vozovku bezprostředně před blížícím se vozidlem. Jakmile vstoupí cho-
dec na přechod pro chodce nebo na vozovku, nesmí se tam bezdůvodně 
zastavovat nebo zdržovat. Chodec také nesmí překonávat zábradlí nebo 
jiné zábrany na vozovce.

Od 20. února 2016 vstoupila v účinnost novela zákona o provozu na 
pozemních komunikacích. Tato novela kromě jiného přinesla novou 
povinnost pro chodce. Jde o povinnost užití reflexního prvku při nedo-
statečné viditelnosti. Jde o povinnost, která výrazně přispěje ke snížení 
rizik střetů osob s vozidly na místech, která jsou nedostatečně osvětlena 
a zároveň na nich chybí chodník. Užitím reflexního prvku nebo oděv-
ního prvku s reflexními doplňky se dosáhne významného zviditelnění 
chodce, přičemž tím dojde k větší bezpečnosti pro všechny účastníky 
silničního provozu. S reflexními prvky je chodec vidět až na vzdálenost 
200 metrů, takže řidič má možnost adekvátně zareagovat.

Reflexní prvek umístěný na viditelném místě musí mít každý chodec, 
který se bude za snížené viditelnosti pohybovat po pozemní komunika-
ci, na níž není chodník ani veřejné osvětlení. Novelizované ustanovení 
zní: Pohybuje-li se chodec mimo obec za snížené viditelnosti po kraj-
nici nebo po okraji vozovky v místě, které není osvětleno veřejným 
osvětlením, je povinen mít na sobě prvky z retroreflexního materiálu 
umístěné tak, aby byly viditelné pro ostatní účastníky provozu na po-

zemních komunikacích. Za nesplnění povinnosti dané novelizovaným 
zákonem lze uložit blokovou pokutu až 2 000 korun. 
V roce 2015 policisté v našem kraji vyšetřovali celkem 119 dopravních 
nehod, při kterých byl jedním z účastníků chodec. Pět chodců při neho-
dách v roce 2015 zemřelo, šestnáct jich utrpělo těžké zranění a dalších 
83 jich bylo zraněno lehce.  Pouze dvanáct chodců vyvázlo ze střetu s 
vozidlem bez zranění. V 17 případech byl chodec  - účastník dopravní 
nehody - pod vlivem alkoholu.

Dopravní nehody chodců v Kraji Vysočina v roce 2015
(od 1. ledna do 31. prosince)

             celkem  usmrceno  těžce zran. lehce zran. bez zran.
chodci celkem 119 5 16 83 12
na přechodu 
pro chodce 40 0 8 23 2
v těsné blízkosti přechodu 
pro chodce 2 0 0 0 0

chodec viník 24 0 3 32 4

chodec alkohol 17 0 1 14 2

přecházení mimo přechod 
pro chodce 25 1 2 20 2

Krajské ředitelství policie kraje Vysočina
oddělení tisku a prevence
mjr. JUDr. Dana Čírtková

vedoucí oddělení -  tisková mluvčí
tel: 974 261 207

mobil: 725 375 094
e-mail: dana.cirtkova@pcr.cz

Loni zemřeli při dopravních nehodách čtyři chodci

     
KONTROLA KOTLŮ NA TUHÁ PALIVA 

provádíme  kontroly kotlů níže uvedených výrobců:   
     

ATMOS  -  OPOP s.r.o. - SLOKOV a.s.        
                ROJEK a.s. - DAKON                  
  
                         SERVIS - MONTÁŽ - PORADENSTVÍ

Provádíme -  kompletní rekonstrukce koupelen
                  -  kompletní topenářské práce
                  -  montáže a výměny kotlů a bojlerů
                  -  kompletní plynařské práce

Ostatní -  kotle domácí výroby nebo bez výrobního štítku  
     

Petr Peca                            IČO: 72857544 
Nová Ves u Leštiny 45          mobil: 604 231 532 
582 82 Golčův Jeníkove            instalador@centrum.cz 
   
         www.instalaterstvipeca.cz  
  

INSTALATÉRSTVÍ       TOPENÁŘSTVÍ
PLYNAŘSTVÍ
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  Ženy mohou mít ze cvičení Mohendžodáro mnohostranný užitek hned 
na několika úrovních: zdravotní, tělesné, energetické, vztahové, dušev-
ní a duchovní.
  Pokud bychom se podívali na cvičení Mohendžodáro pouze z pohledu 
tělesného, tak má tyto účinky: posiluje a upevňuje svaly pánevního dna 
a všech závěsů pánevního dna. Zlepšuje prokrvení vaječníků, vejco-
vodů a dělohy. Posiluje svaly prsů, krku a břicha. Většina žen, ať již 
jsou si toho vědomy či nikoliv, má se svaly pánevního dna problémy. 
Svaly pánevního dna v průběhu života ochabují, povolují se a uvolňují. 
Největší vliv má těhotenství, porod, přirozené ochabování vlivem věku 
i postupné snižování hladiny estrogenů. V důsledku toho se pak ženy v 
pozdějším věku potýkají s problémy, o kterých se příliš nehovoří, jako 
je inkontinence, prolaps dělohy, poruchy močení. Mnoho žen si myslí, 
že tomuto nelze zabránit, cvičení Mohendžodáro však již mnoha ženám 
ukázalo, že těmto problémům lze předejít. Cvičení totiž odstraňuje pří-
činu přímo, bez působení chemických látek, a pánevní dno ženy se tak 
navrací k harmonii a zdraví. A nejen to, se zpevněným pánevním dnem 
se žena postupem času může naučit i správně používat a rozvádět svou 
sexuální energii po celém těle, což postupně přirozeně vede i k pozitiv-
ním účinkům při milování a orgasmu. Díky prokrvení pánevního dna 
se také výrazně snižuje riziko opakovaných zánětů, výtoků a krvácení. 
Cvičení je třeba se však věnovat pravidelně a dlouhodoběji. Nejlépe je 
přihlásit se do kurzu, cvičení se dobře naučit a pak jej zařadit do svého 
života. Mohendžodáro je vhodné pro ženu každého věku i stavu.

Estrogeny a krása
Při cvičení se uvolňuje do těla velké množství estrogenů. Cvičení 
Mohendžodáro aktivuje žlázy s vnitřní sekrecí, a ty začnou ve větší 
míře produkovat estrogeny. Tělo si reguluje hladinu estrogenů samo, 
tak jak potřebuje. Cvičení tedy zachovává dynamiku mládí. Pokud si 
chcete zachovat dlouho svěžest a pocit mladosti, začněte se cvičením. 
Ženy, které pravidelně cvičily toto cvičení, jsou známé svou krásou a 
svěžestí do vysokého věku. Je to jednoduchý recept na věčné mládí, 
jelikož pohlavní hormony ovlivňují to, jak se člověk ve skutečnosti cítí.

Duševní a duchovní účinky
Mohendžodáro navazuje na nejstarší tantrickou tradici a napojuje 
energii ženy na zasvěcení starodávných tantrických kněžek. Pracuje s 
ženskou sexuální energií komplexně a současně ji kultivuje a posouvá 
k vyššímu vědomí. Otevírá v ženě intuici a posiluje všechny aspekty 
ženy, jež se ukrývají za jednotlivými ásanami, hlavně však vnitřní ženu. 

Tedy např. chcete-li v sobě posílit aspekt matky či maminky s velkou 
pozorností na život, potom jsou tato cvičení právě pro vás vhodná. Pra-
cují totiž hlavně s ženskou a mateřskou energií, která dává nový život. 
Chceme-li posilovat vnitřní ženu a její zdraví, je třeba volit ženská cvi-
čení, vycházející z nejstarší ženské duchovní tradice.

Vztahy
Mohendžodáro má také velmi blahodárný vliv na harmonizaci vztahů. 
Učí ženu a především prohlubuje její vztah sama k sobě. Díky tomu 
se žena otevírá větší blízkosti, rozšiřuje své vnímání a hluboký pohled 
na věci a situace, u kterých je třeba řešit příčina a nikoliv důsledky. 
Mohendžodáro podporuje v ženě její ženskou sílu, láskyplnost, kreati-
vitu, vášeň a odevzdání, což jí pomáhá budovat kvalitní vztahy, ať již 
partnerské, rodinné či pracovní.
Cesta Mohendžodáro je pro ženu cesta plná překvapení, nečekaných 
i zázračných proměn a skutečností. Otevírá v ženě nové potenciály a 
vede jí stále k hlubšímu vnímání sama sebe, ženské podstaty.

Ženské masáže Mohendžodáro
Ženské masáže pomáhají ženě ve znovunalezení její ženské moci, pro-
buzení její vnitřní síly a rozzáření její krásy. Masáže jsou zcela jedineč-
ným uceleným systémem péče o ženské tělo i duši s tradicí a hlubokými 
účinky. Jednotlivé terapie propojují starodávné umění tantrické jógy s 
moderními lékařskými poznatky a vědeckými pracemi. Provádět je smí 
pouze Deví, certifikované masérky a terapeutky, které procházejí dlou-
hodobým výcvikem. Procedury jsou zaměřené na relaxaci a celkovou 
harmonizaci, na posílení ženských vlastností. Vycházejí z potřeb dané 
ženy a vlastní diagnostiky prováděné na začátku ošetření. Jsou dopro-
vázené originální a jedinečnou hudbou Mohendžodáro, která zesiluje 
účinky ošetření. Vhodné jsou pro každou ženu. Více informací k masá-
žím na www.masazemohendzodaro.cz

Milé ženy, srdečně vás zvu na 
„Jarní kurz tantra-jógy pro ženy, 

cvičení Mohendžodáro“.
 

V Golčově Jeníkově bude kurz otevřen 1. března.
Přihlášky na e-mail: renata-petrova@seznam.cz, 

budou Vám zaslány bližší informace o kurzu.

Taktéž je možné objednat se na masáž, 
tel. 777 988 699 (Čáslav, Havlíčkův Brod)

Mgr. Renáta Petrová

akreditovaná lektorka I. stupně 
a certifikovaná masérka a terapeutka

Akreditováno MŠMT dle zakladatelů: MUDr. Monika Sičová, 
Ing. Igor Samotný,  Tantra-jóga Mohendžodáro, 
www.mohendzodaro.eu, www.mohendzodaro.cz

Tantra – jóga pro ženy
Cvičení MOHENDŽODÁRO
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     Dům dětí a mládeže ve Světlé nad Sázavou se na začátku tohoto 
školního roku zapojil do postupových hudebních soutěží pro děti.

     V říjnu 2016 jsme uspořádali první ročník pěvecké soutěže Světelské 
DO-RE-MI. Soutěž proběhla ve čtvrtek 20. října 2016 v divadelním 
sále. Přihlásit se mohly všechny děti od šesti do osmnácti let, které mají 
rády hudbu a zpěv. Za ZŠ Golčův Jeníkov se zúčastnily: Klára Macho-
vá, Anežka Štrbová, Vendula Lavová, Eliška Benceová, Tereza Kautská 
a Eliška Veselská, za ZŠ Habry Žaneta Růžičková. Jednalo se o soutěž 
postupovou, ze které byli nominováni vítězové starších kategorií, a ti 
pak postoupili do dalšího kola v Jihlavě.

 

    Krajské kolo pěvecké soutěže proběhlo 19. listopadu 2016. Z Golčo-
va Jeníkova se soutěže Jihlavský slavíček zúčastnily: Klára Machová, 
Anežka Štrbová, Vendula Lavová, Eliška Benceová, Tereza Kautská a 

Eliška Veselská. Všechny zpěvačky překvapily úrovní přípravy, into-
nace i přednesu. V této krajské soutěži získala Klára Machová 2. místo 

a Anežka Štrbová 3. místo. Obě děvčata postoupila do republikového 
finále dětských pěveckých soutěží Melodie a Sedmikvítek, které se ko-
nalo 14. ledna 2017 v Českých Budějovicích. Také na jihu Čech naše 
pěvkyně nezklamaly. Klára Machová získala za svůj výkon moc pěkné 
3. místo a Anežka Štrbová krásné 1. místo. Na přípravě všech jeníkov-
ských  zpěvaček se podílely: Olga Fialová (DDM, ZUŠ Světlá nad Sá-
zavou) a Anna Jeriová (ZUŠ Světlá nad Sázavou).
     Dům dětí a mládeže ve Světlé nad Sázavou byl za přínos a výsledky 
na těchto postupových soutěžích nominován na putovní pohár předsedy 
vlády ČR. Předávání cen proběhne v sobotu 4. února 2017 v Kongre-
sovém sále v Praze.

Mgr. Olga Fialová, DiS.
ředitelka DDM Světlá nad Sázavou

Úspěchy jeníkovských žáků na pěveckých soutěžích s DDM
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  Druhý svátek vánoční strávili nejmladší florbalisti nejen se svými ro-
diči, ale i s trenéry v Kutné Hoře. Místní florbalový klub Orlíci Kutná 
Hora pod vedením Pavla Janečka uspořádal pro děti v kategorii příprav-
ka a elévové (tj. 2007 a mladší) Vánoční florbalový turnaj. 

  Celkem se zúčastnilo 6 týmů, přičemž z Golčova Jeníkova byly 2 
týmy. Jednotlivá družstva byla rozlosována do 2 skupin. Každé druž-
stvo odehrálo 4 zápasy. Po závěrečném hvizdu vyhlásili organizátoři 
nejlepšího brankaře, hráče a ocenili všechny týmy. 

  Nejlepším brankařem se stal Petr Procházka z Golčova Jeníkova, 2. 
nejlepším hráčem turnaje se stal Jan Procházka rovněž z Golčova Jení
kova. O řadu hráčů projevili trenéři z Kutné Hory zájem, a tak záleží jen 

na rodičích, jestli budou ochotni vozit své děti do K. Hory, aby mohli 
hrát oficiální celorepublikovou soutěž. V našich podmínkách nejsme 
schopni dětem tuto možnost nabídnout. 

  Tým našich elévů hrál ve složení: Jan Procházka (C), Lukáš Ronovský 
(G), Drahomíra Brychtová, Jaroslav Brychta, Adam Dušek, Mikuláš 
Houdek a Martin Hynek. Celkově se naši borci umístili na 3. místě, 
získali dort, bronzové medaile a pěkný diplom.
  Tým přípravky hrál ve složení: Matěj Houdek (C), Petr Procházka (G), 
Jiří Procházka, Daniel Kabourek, Milan Kůžela, Anna Pecová a Nikola 
Mojžíšová. Naši borci se umístili na 2. místě, získali dort, stříbrné me-
daile a pěkný diplom.
  Velké poděkování patří organizátorům, kteří pro děti připravili krásný 
turnaj a hodnotné ceny. Značné poděkování patří rodičům, kteří nevá-
hali strávit čas se svými dětmi na turnaji. Jsem rád, že máme stále dost 
malých dětí, které florbal velmi baví. Navíc se daří rozšiřovat základnu 
trenérů.        
                                                        Mgr. Jiří Blabolil

Vánoční florbalový turnaj
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Největší místní sportovní akce, Běh městem Jarmily Kratochvílové, se 
koná jako každoročně v neděli velikonoční, tedy letos 16. dubna, a je 
to již 33. ročník. Doprovodný program začíná kolem 9. hodiny na ná-
městí, podrobněji budeme informovat příště. Z náměstí také odstartuje 
v 10 hodin hlavní závod - silniční běh na 15 km. Trať vede přes Kobylí 
Hlavu, okraj Chrtníče, Okrouhlík a Chlumek zpět do G. Jeníkova na 
náměstí. Převážně se běží po silnici, lesní úsek je jen v délce asi dva a 
půl kilometru, trať má i poměrně velké převýšení, kolem 7. kilometru 
dosahuje výšky 500 m. Vyhlášení vítězů se očekává kolem 11:30 hod. 
I letos se předpokládá zahraniční účast. Loni zvítězili Christine Mora 
Oigo a Silas Kiprono Too, oba z Keni.  Mezi ženami byla loni na 2. mís-
tě Eva Vrabcová Nývltová, která pak Česko reprezentovala v maratonu 
na olympiádě v Rio de Janeiro. 
V 10:05 hod. odstartuje doplňkový závod „Běháme pro zdraví“, a to na 
trati 1234 m. Je určený pro všechny věkové kategorie a loni jej absol-
vovalo 580 účastníků.
Odpoledne je pak možno trasu závodu využít i turisticky. Ve 14:30 hod. 
začíná na náměstí 30. ročník pochodu na 15 km Po stopách Běhu městem 
Jarmily Kratochvílové.                                                                                                                                                                       
                                                                             
                                                                                JUDr. Jaroslav Holý                                                                                                                
                                                                        zástupce ředitelky závodu

Blíží se běh městem

Maranatha Gospel Choir je pěvecké uskupení lidí zpívajících gospelové 
písně. Soubor vznikl v roce 2006 a od té doby aktivně vystupuje po celé 
České republice i v zahraničí. Repertoár souboru tvoří převzaté písně, 
zejména od umělců jako je Kirk Franklin (USA), Deon Kipping (USA), 
Brian Fentress (USA), Hans Christian Jochimsen (Dánsko), Claes We-
gener (Dánsko) a další. Soubor patří mezi jeden z největších gospelo-
vých sborů v Čechách. Vystupuje však také v menších formách.

Jednou z vánočních zastávek tohoto uskupení bylo také město Golčův 
Jeníkov. V sobotu 17. 12. soubor vystoupil v místním kostele sv. Fran-

tiška Serafínského. Gospely v podání menšího sboru Maranatha Gospel 
a jeho muzikantů zazněly od 18 hodin, a svým elánem a radostí doslova 
roztančily kostel.
Hudební doprovod tvoří parta profesionálních muzikantů: „Johny“ Bá-
lek (keys), Radim Genčev (bass guitar), Karel Bárta (guitar), Ondřej 
„Pompo“ Pomajsl (drums). Sbor také pravidelně spolupracuje se za-
jímavými tuzemskými i zahraničními hudebníky. Mezi pravidelné ak-
tivity souboru patří letní soustředění GOSPEL CAMP se zahraničním 
gospelovým hostem, na které se může přihlásit úplně každý.
Gospel je hudební styl vycházející z duchovní hudby amerických čer-
nochů. Základem gospelu se staly tzv. spirituály, ve kterých černošští 
otroci reflektovali svou životní situaci. Později, na počátku 19. stol., se 
zrodil nový, nejen bohoslužebný hudební žánr, jehož cílem je přede-
vším oslava Boha. Proto je každá gospelová píseň výpovědí člověka o 
prožitku s Bohem.

Lucie Chaloupková
Fotografie: Lucie Chaloupková

Video ukázku můžete najít na facebookových stránkách InfoGJ.

Maranatha Gospel Choir roztančil místní kostel
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Vážení občané,
     na území Města Golčova Jeníkova platí „Vyhláška o stanovení systému sběru odpadů….“ č. 1/2016  v souladu se zákonem č. 185/01 Sb. 
ve znění později vydaných předpisů - dále jen zákon. Každý je povinen (§10 zákona) předcházet vzniku odpadů, omezovat jejich množství 
a nebezpečné vlastnosti, odpad přednostně využívat a třídit. Každý se může odpadu zbavit pouze způsobem, který je v souladu se zákonem. 
Vyhláška města obsahuje i systém organizovaného sběru a nakládání s jednotlivými komoditami vznikajícími v domácnostech. 
Jedná se o tyto druhy odpadů:
KO – komunální odpad = veškerý odpad vznikající na území obce – zejména pak odpad z domácností, jenž nelze již třídit, a který je uklá-
dán do popelnic. Nádoba, která má být vyvezena, musí být umístěna do 0,5 m od kraje vozovky, aby nebránila provozu. Množství nádob pro 
fyzické osoby není omezen. Žhavý popel nebude vyvezen.
BRO – biologicky rozložitelný odpad = sezónní, jednou za čtrnáct dní svoz biologicky rozložitelného odpadu 
           v hnědých nádobách, od  10. 4. 2017 
OZ – odpad ze zeleně = odpad vznikající při údržbě zeleně je přednostně kompostován na vlastním kompostu, v případě nadbytku lze využít 
nádoby na BRO nebo přímo odvézt tento odpad na kompostárnu města od dubna do listopadu,
           vždy v pondělí a jednu sobotu v měsíci (viz: aktuální rozpis = příloha tohoto oznámení)
VOO – velkoobjemový odpad = odpad z domácností, který nelze umístit do kontejnerů či popelnic, je možné předat na sběrném dvoře,  vždy 
ve středu a jednu sobotu v měsíci (viz: aktuální rozpis) 
NO – nebezpečný odpad (NO) = odpad, který má alespoň jednu nebo více nebezpečných vlastností: výbušnost, hořlavost, oxidační schop-
nost, dráždivost, škodlivost zdraví, toxicitu, karcinogenitu, žíravost, infekčnost, teratogenitu, mutagenitu, schopnost uvolňovat toxické plyny 
ve styku s vodou, vzduchem nebo kyselinami, schopnost uvolňovat nebezpečné látky do životního prostředí při odstraňování, ekotoxicitu. I 
tento odpad patří na sběrný dvůr.

Tříděné komodity v Golčově Jeníkově:
Železný šrot – na jaře 22. 4. 2017, na podzim: 14. 10. 2017 mohou občané odložit železný odpad na chodník před svou nemovitostí (elektro-
spotřebiče staršího typu bez plastů, polystyrenů, hliníkové předměty, barevné kovy, plechovky, hrnce).
Tento druh odpadu lze také předat na sběrném dvoře.
Papír – 20 ks modrých kontejnerů. 
Sklo barevné – odpady ze skla mohou občané ukládat do zelených kontejnerů, které jsou rozmístěny na 22 stanovištích.
Sklo bílé – odpady z čirého skla mohou občané ukládat do bílých kontejnerů, které jsou rozmístěny na 15-ti stanovištích.            
Plasty – patří do žlutých kontejnerů (případně kontejnerů se žlutým víkem) k dnešnímu dni je 26 míst (včetně přilehlých obcí), odpad z těchto 
kontejnerů je svážen na třídící linku, proto je možné do těchto kontejnerů umístit i:
Nápojové kartony = kompozitní obaly (charakteristické je označení etiketou oranžové barvy), jedná se o komoditu, kterou tvoří: krabice od 
džusů, mléka, mléčných výrobků, vín a o obaly podobného charakteru.
Svozy:  1x týdně město GJ, Olšinky, Stupárovice, Sirákovice, Římovice
             2x týdně město GJ v období od 21. do 40. týdne
             1x2 týdny Nasavrky, Chlumek, Kobylí Hlava
Opět platí, že pokud občané nevyužijí kontejnerových nádob, mohou výše uvedené komodity předat na sběrném dvoře.
Elektroodpad – patří na sběrný dvůr nebo do prodejen elektro se zpětným odběrem.
Staré ošacení, boty, lůžkoviny, nepotřebné látky – patří do kontejnerů umístěných na sběrném dvoře.
Při větším množství odpadu z údržby veřejné komunikace na hranicích pozemku město zajistí odvoz na telefonu: 
728 732 347 nebo 569 435 316.

Pozor – tyto služby nejsou určeny pro odpad vznikající podnikatelskou činností, pouze za úhradu a na základě písemné dohody s městem 
mají podnikatelé možnost tyto služby využít.

Vážení poplatníci, v souvislosti s „Vyhláškou o místních poplatcích č. 1/2015“ připomínáme, že zákonná lhůta k úhradě poplatků je 31. 3. 
každého roku. Nebude-li poplatek zaplacen včas, může být navýšen až na trojnásobek. Pro rok 2017 jsou ceny místních poplatků: pro 
osoby trvale žijící na území obce: 400,- Kč, za rekreační nemovitost 700,- Kč.

Oznámení o nakládání s odpady v Golčově Jeníkově v roce 2017

                                Provozní doba zařízení  2017  

SBĚRNÝ DVŮR GOLČŮV JENÍKOV      
 STŘEDA                 9:00  -  12:00             13:00  -  16:30    
 SOBOTA  dle rozpisu            8:00  -  12:00    
  21. 1.,   18. 2.,    18.3.,    22. 4.,     20.5.,      17. 6.,     15. 7.,    19. 8.,    16. 9.,    21. 10.,     18. 11.,    16. 12.    
  
KOMPOSTÁRNA  GOLČŮV JENÍKOV      
                Leden, Únor, Březen, Prosinec    ZAVŘENO  
 PONDĚLÍ  9:00  -  12:00            13:00  -  16:30    
 SOBOTA   dle rozpisu 8:00  -  12:00    
 1. 4.,    6. 5.,   3. 6.,    1.7.,    5. 8.,    2. 9.,  7. 10.,    4. 11.     
        

14                                                           15
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  Těším se na vás v novém roce u nových aktivit a akcí a budu vždy ráda 
za vaše nové podněty a témata pro další projekty.
   Také bych chtěla moc a moc poděkovat těm členkám, které zcela 
nezištně a ve svém volném čase pomáhají nejen v Gurmán klubu, ale 
také jako cvičitelky, lektorky a autorky mnoha krásných dárků pro Jení-
kovský jarmark a již tradiční rozsvěcení stromu.
                                             Evženie Ondráčková a členky správní rady

O tom, co chystáme pro tento rok, vás budeme pravidelně 
informovat na webových stránkách NF 

a v Jeníkovských listech.
• V lednu nainstalujeme v prostorách nadačního fondu trvalý 
bazárek dětského oblečení. Nabízíme možnost nákupu i prodeje velmi 
kvalitního a levného oblečení – vždy po dohodě s paní Ondráčkovou.
• Kurzy angličtiny jak pro nejmenší, tak i pro žáky druhého 
stupně ZŠ, ale i dospělé. Cena jedné lekce je pouhých 100,- Kč proto, 
aby výuka byla dostupná i pro rodiny s více dětmi. Nadační fond hradí 
provozní náklady a doplatek výuky. Výuka je vedena lektorkou Chotě-
bořské jazykové školy vždy podle potřeb daného kurzu.
• Tento rok plánujeme také kurzy vaření a pečení pro zájemce o 
zdravé stravování, ochutnávky nových receptur, novinky jak v kosmeti-
ce, tak také nové trendy v módě a životním stylu.
• Gurmán klub zajistí pro ty, kteří potřebují, chutný oběd z čer-
stvých surovin. Pokud bude třeba, seniorům oběd dovezeme. 
• Můžete si v prostorách Nadačního fondu uspořádat přednáš-
ky, školení, ale i setkání se spolužáky apod.

Přijďte se podívat a posedět do klubovny, kde si můžete dát kávu, čaj, 
vínko, nealko nebo i něco dobrého.

Těšíme se na Vás.
Evženie Ondráčková

zřizovatelka NF
Více informací naleznete na našich web stránkách 

www.nfaktivnizeny.cz

Nadační fond Aktivní ženy na venkově přeje všem svým členům, 
příznivcům a občanům města do nového roku 

hodně zdraví, štěstí a úspěchů.

Vybavení učebny je z dotace SZIF a Nadace Charty 77
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Existují děti, které svou kariéru jednoho ze tří králů v rámci Tříkrálové 
sbírky zahájily již velmi brzy. Některé byly ještě v kočárku, další začí-
naly ihned poté, kdy samy udělaly první krůčky. Jedním z nich je dnes 
jednadvacetiletý Lukáš Gašpar z Bartoušova u Havlíčkova Brodu. 

Vzpomínal na dobu, kdy mu bylo asi pět let. „Na tříkrálovou koledu 
jsme chodili po naší vesnici s babičkou,“ zapátral v paměti Lukáš Ga-
špar. Zhruba v osmi letech pak začal chodit se skauty přímo v Havlíčko-
vě Brodě. Později se zase vypravil do různých vesnic v okolí Pohledu. 
„Právě vesnice jsem si oblíbil, setkání s lidmi jsou taková osobnější a 
dostávali jsme tam jako bonus i více dobrot,“ usmál se mladík. 

Konkrétní, velký zážitek, který by mu z Tříkrálové sbírky obzvláště 
utkvěl v paměti, si nevybavuje. „Těch zážitků bylo opravdu hodně. Teď 
si pamatuji jen na to, že jsem se ucházel o roli Melichara. A naopak 
nikdy jsem nechtěl být Kašpar. Vzhledem ke svému jménu,“ vysvětlil 
se smíchem Lukáš Gašpar. 

Zároveň dodal, že ho nepřestávalo překvapovat, jak jsou lidé rok od 
roku vstřícnější a jak jich stále více a více otevírá své dveře i svá srdce 
poselství Tříkrálové sbírky. „Vím, že my jsme se sbírkou začínali, před-

tím se nechodila. A lidí, kteří nás srdečně vítali, s postupem času stále 
přibývalo,“ potvrdil jeden z koledníků. 

Již sedmnáctá Tříkrálová sbírka v režii Oblastní charity Havlíčkův Brod 
(OCH HB) se na území vikariátu Havlíčkův Brod a Humpolec uskuteč-
ní v termínu od 5. do 12. ledna 2017. Hlavní dění připadá na víkend 7. 
a 8. ledna, přičemž koledování zahájí takzvaná „Ředitelská“ Tříkrálová 
koleda v pátek 6. ledna v Havlíčkově Brodě. Ve stejný den bude na 
Havlíčkově náměstí stánek, kde se široká veřejnost může zastavit a při 
popíjení horkého nápoje se dozvědět důležité informace o tradici sbír-
ky. Za vypůjčení a připravení stánku patří velký dík Městu Havlíčkův 
Brod a Technickým službám Havlíčkův Brod. Letos poprvé vyhlásila 
Oblastní charita Havlíčkův Brod také fotosoutěž O nejpovedenější sní-
mek z Tříkrálové sbírky 2017. Zúčastnit se jí mohou jak koledníci, tak 
i štědří dárci. Podmínkou je, aby na snímku byla charitní tříkrálová ka-
sička. Plusové body budou započítány za originalitu a vtip. Fotografie 
s krátkým popiskem je třeba zaslat do 15. ledna 2017 na e-mail slavi-
kova@charitahb.cz. Svého vítěze vyberou jak zástupci OCH HB, tak i 
fanoušci facebookové stránky OCH HB. 
                                                                                      Aneta Slavíková

NIKDY JSEM NECHTĚL BÝT KRÁL KAŠPAR, 
SMĚJE SE KOLEDNÍK GAŠPAR

Tříkrálová sbírka 
  je akce organizovaná Českou katolickou charitou a v ní sdruženými 
lokálními charitami. Akce navazuje na tradici koledování na Tři krále 
(tj. 6. ledna) a má charakter celonárodní sbírky, jejímž hlavním účelem 
je především pomoc nemocným, handicapovaným, seniorům, matkám 
s dětmi v tísni a dalším sociálně potřebným skupinám lidí, a to zejména 
v regionech, kde sbírka probíhá. Nejméně desetina výnosu sbírky je 
každoročně určena také na humanitární pomoc do zahraničí.
Dary od obyvatel vybírají koledníci organizovaní do skupinek ve dnech 
1.–14. ledna, přičemž jejich obvyklé uspořádání představují tři koled-
níci v dětském věku, coby tři králové, a jejich dospělý doprovod vy-
bavený od pořádající charity průkazem koledníka (průkaz je reakcí na 
skupinky falešných koledníků, kteří se na sbírce přiživovali). Skupina 
je vybavena zapečetěnou kasičkou s logem Charity.
 Do sbírky lze přispět i přímo na účet charity a dárcovskými SMS, u pří-
ležitosti sbírky se pořádají též různé charitativní koncerty a další akce.
Tříkrálová sbírka je největší dobrovolnickou akcí v České republice.
V Golčově Jeníkově se letos sbírka uskutečnila ve dnech 7. – 8. ledna 
2017. V našem městě spadá Charita pod mateřskou organizaci v Ha-
vlíčkově Brodě.
Na území České republiky se například v roce 2016 v rámci Tříkrálové 
sbírky vybralo 97 651 016,- Kč

Historie a tradice Tříkrálové sbírky
 Poprvé v novodobé historii uspořádali dobročinnou sbírku spojenou 
s koledováním v olomoucké arcidiecézi. V roce 2000 tady koledníci 
vyrazili do ulic na základě staré lidové tradice, která má svůj původ až 
ve středověku, kdy se ve městech a na vsích hrávaly hry s biblickou 
tématikou. Vyprávělo se v nich také o mudrcích z dalekého východu a o 
tom, jak se přišli poklonit novorozenému Ježíškovi do Betléma.

Tradice tříkrálového koledování
  V západní liturgické tradici je svátek Tří králů ztotožněn se slavností 
Zjevení Páně a církev jej na západě i východě slaví 6. ledna. K tomuto 
dni se také váže tradiční koledování. Tříkrálovou píseň předávali nejpr-
ve kantoři, duchovní a žáci. Koledníci kropili obydlí svěcenou vodou, 
vykuřovali je kadidlem, psali na dveře iniciály K + M + B +, rozdávali 
svaté obrázky a zpívali tříkrálové poselství ve formě známé koledy: My 

tři králové jdeme k vám, štěstí zdraví vinšujeme vám.
Zkratka K + M + B + (nebo latinský ekvivalent C + M + B +) se běžně 
vykládá jako iniciály tří králů, ale pravděpodobnější je, že jména králo-
vé získali až podle ní (a na základě významů zmíněných výše). 
  Ve skutečnosti se však jedná o zkratku požehnání Christus mansionem 
benedicat = Kristus ať požehná tomuto domu, a to na celý rok – proto se 
za třetí křížek píše letopočet. Tři křížky symbolizují Otce, Syna i Ducha 
svatého, nejsou to tedy plusová znaménka, spojující iniciály.
Novodobá historie Tříkrálové sbírky
  Ke koledování se postupně přidaly chudé děti, které chodily 6. ledna 
po domech oblečené za Tři krále s betlémskou hvězdou, také zpívaly 
koledu a posvěcenou křídou psaly nad dveře domů K + M + B + s 
příslušným letopočtem. Dostaly za to vždy něco k jídlu nebo drobnou 
almužnu. Tato tradice s nástupem socialistického režimu po r. 1948 
postupně téměř vymizela, v původní podobě se zachovala jen na ně-
kterých místech. Česká charita dala tříkrálovému koledování nový roz-
měr a smysl. Od roku 2001 se díky ní i díky štědrosti všech dárců a 
dobrovolníků koná Tříkrálová sbírka pravidelně na území celé České 
republiky.

KAŽDÁ KORUNA POMÁHÁ
 – TŘÍKRÁLOVÁ   SBÍRKA 2017

95% putuje na přímou pomoc:
65% vybrané částky se vrátí Oblastní charitě Havlíčkův Brod na 
pomoc lidem v nepříznivé sociální situaci.
15% poputuje na projekty Diecézní katolické charity Hradec Krá-
lové 
10% pomůže potřebným v zahraničí
5% podpoří celostátní projekty
5% jsou náklady spojené se sbírkou

DĚKUJEME ZA VAŠI PODPORU  a našim malým a velkému ko-
ledníkovi, kteří chodili v mrazivých dnech, a těšíme se v roce 2018 na 
větší účast koledníků. 

                                                             Oblastní charita Havlíčkův Brod
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     V sobotu 17. prosince 2016 se v klubovně Sboru dobrovolných 
hasičů ve Stupárovicích uskutečnil letošní, již IX., ročník „Stupárovic-
ké šipky“. Šipkový turnaj je pořádán jako „Memoriál Petra Katrnoš-
ky“, zakladatele soutěžního házení šipek. Jeho iniciativou se začali ve 
Stupárovicích každý pátek scházet šipkaři ze širšího okolí, kteří trénují 
a soutěží v házení šipek na elektronický terč. Tato průběžná činnost je 
pak každoročně završena již tradičním turnajem pro vybraných až 16 
hráčů. Tento rok nakonec startovalo 13 mužů a jedna žena.

     Turnaj byl rozehrán ve dvou skupinách po sedmi hráčích na tři kola, 
ze kterých postoupili vždy čtyři nejlepší do velkého finále. Šest šipkařů, 
kteří nepostoupili, se utkalo v malém finále o 9. – 14. místo. V malém 
finále na dvě kola zvítězil Jaroslav Horní z Hostačova.
     Finále se hrálo na čtyři kola a titul získal, a tak i obhájil loňské a 
předloňské vítezství, Stanislav Horký z Golčova Jeníkova. Druhé místo 
a zisk stříbrné medaile vybojoval „golfový mág“ Zdeněk Cemper ze 
Spytic. Třetí místo a bronzovou medaili získal další borec ze Spytic, 
nováček turnaje Aleš Kroutil.
     Celá soutěž byla po organizační a společenské stránce velmi zdařilá, 
včetně společného občerstvení. Příjemná atmosféra turnaje vyvrcholi-
la ve večerních hodinách slavnostním vyhlášením výsledků. Všichni 
účastníci turnaje obdrželi věcné ceny a tři nejlepší pak zlatou, stříbrnou 
a bronzovou medaili. Vítěz Stanislav Horký navíc získal již potřetí za 
sebou trofej „Stupárovické šipky“ a na další rok do držení velký, věčně 
putovní pohár. Též je potřeba poděkovat všem podporovatelům tohoto 

turnaje, kteří poskytli trofeje a věcné ceny, za všechny jmenujeme ZOD 
Skryje.

Výsledky turnaje „Stupárovická šipka 2016“:
1.  Stanislav Horký – Golčův Jeníkov
2.  Zdeněk Cemper – Spytice
3.  Aleš Kroutil - Spytice
4. Pavel Semerád, 5. Petr Kotýnek, 6. Petr Zelinger, 7. Jan Jecha, 8. Ja-
roslav Horní, 9. František Kroutil, 10. Vladimír Bárta, 11. Filip Kroutil, 
12. Ondřej Dymák,  13. Dominika Semerádová, 
Petr Karlík – disk. 
                                                                                                  F. Dvořák

„Stupárovická šipka 2016“

  Příjemnou vánoční atmosféru navodily ještě před Štědrým dnem hned 
ve dvou domech s pečovatelskou službou při Oblastní charitě Havlíč-
kův Brod šikovné děti se svým vystoupením. Babičky i dědečkové z 
Lipnice nad Sázavou a Golčova Jeníkova si milou návštěvu užívali, v 
lipnickém domě se posezení dokonce protáhlo až do osmnácti hodin. 
  Lipnický dům s pečovatelskou službou přivítal žáky tamní základní 
umělecké školy ve středu 21. prosince 2016 v 15 hodin. „Ještě před tím 
jsme s našimi klienty ve společenské místnosti, kde se vše odehrávalo, 
připravili drobné občerstvení. Nesměl chybět ani punč, který nám na-
chystala jedna z klientek,“ zmínila pracovnice Andrea Krovová. 
  Celkem devět dětí si pod vedením svého pana učitele nacvičilo známé 
vánoční melodie. „Přinesly s sebou kytary, zobcovou i příčnou flétnu, 
klávesy či saxofon. Klienti si jejich koncert opravdu užívali a velice si 
setkání pochvalovali. Za odměnu jsme dětem předali malé balíčky se 
sladkostmi a náš klient, pan Kubín, jim za jejich vystoupení poděkoval 
básní,“ vylíčila Andrea Krovová s tím, že společně se seniory poseděli 
až do osmnácti hodin. „Povídali jsme si, pustili jsme si písničky a zpí-
vali jsme si,“ usmála se. 
  I do domu s pečovatelskou službou v Golčově Jeníkově dorazily děti 
ve středu 21. prosince 2016. Vzácná návštěva přišla z tamní mateřské 
školy. „Malí školáčci našim klientům zpívali a také přednášeli básnič-
ky. Dokonce pro ně vyrobili dárečky, krásné svícny, které jim předali,“ 

prozradila pracovnice z jeníkovského domu Jana Semrádová. Tradiční 
předvánoční setkání bylo i v Golčově Jeníkově úspěšné. „Pro naše kli-
enty je to velká radost,“ potvrdila Jana Semrádová. 
                                                                                       

                                                                                     Aneta Slavíková

DĚTI PŘIŠLY POTĚŠIT SENIORY DO DOMŮ S PEČOVATELSKOU SLUŽBOU
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Včelařův rok - leden
  Doba, kdy krajina byla celá zasypaná sněhem a teplota klesala 
k -20 °C, je dávno pryč. Musíme si tedy vystačit s denní teplotou kolem 
nuly a sněhovými přeháňkami s deštěm. Pokud se přeci jen ochladí, 
včelám to určitě neuškodí.  

Aktuálně na včelnici
  Leden je jeden z těch klidnějších měsíců ve včelaření. Do začátku jara 
je to ještě daleko a na spoustu činností máme dostatek času. Pravidelně 
kontrolujeme stanoviště včel, zda nepřízeň počasí či jiný faktor neruší 
klidný průběh zimování. 

Zjištěné závady a nedostatky neprodleně odstraníme. Včely jsou během 
mrazivých dnů staženy v zimním chomáči a pouze při oteplení vyrážejí 
na tzv. prolety. Zdravé včely nikdy nekálí uvnitř úlu. V době, kdy nemo-
hou z úlu ven, výkaly ukládají ve výkalových vacích. Ten může zadržet 
až polovinu váhy těla včely – tedy asi 50 mg. Při těchto proletech včely 
tento vak vyprazdňují, tzv. se vypráší. Čím je během zimy možností 
takových proletů více, tím pro zdraví včel lépe. Do konce tohoto měsíce 
odebereme ze dna úlu měl. Jde o směs nečistot, vosku, parazitů a zbyt-
ku glykemických zásob. Tu necháme při pokojové teplotě na novinách 
proschnout. Následně měl přesypeme do vhodného obalu a odevzdáme. 
Vzorky jsou zaslány k laboratornímu vyšetření na přítomnost roztoče 
Varroa destruktor. Dnešní metodika zdolávání tohoto roztoče je velmi 
dobře propracovaná. Vzpomínám si na přednášku jednoho docenta, 
který pracoval za minulého režimu jako vedoucí veterinární správy na 
Liberecku. Když se zde tento roztoč v 80. letech objevil, bylo naříze-
no okamžité spálení všech napadených stanovišť včel. Bohužel se po 
několika letech objevil roztoč znovu, tak se od pálení úlů ustoupilo a 
hledalo se jiné řešení. Velkou zásluhu na vzniku metodiky má Včelař-
ský ústav v Dole. 

V zimním období představují úly se zimujícími včelami ideální „krmít-
ko“ pro některé druhy ptáků. Zejména žluny jsou velmi učenlivé 
a dřevěné úly dokáží poškodit k nepoužití.

  Ve volném čase přemýšlíme o nastávající sezóně. Zda máme již vše, 
co budeme potřebovat. Včelařské pomůcky a potřeby jsou k dostání 
často jen na objednání, proto není rozumné jejich nákup nechávat na 
poslední chvíli. Včelaření dnes již není skanzenem plným kutilských 
rarit. Nerez a plast vhodný pro potravinářské účely pozvolna nahrazuje 
dosluhující smalt a pozink. Během vánočních svátků jsem se byl na 
jeden takový nově vznikající provoz podívat. Je neuvěřitelné, jaký kus 
cesty ušlo včelařství za posledních deset let a jaké možnosti dnes nabízí. 

                                                                                          Zdeněk Krenk
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  Zaměstnání lidu jest rázu hospodářského, ačkoliv již v nejstarších do-
bách byla zde zastoupena řemesla nejen nejobyčejnější, ale i zvláštní. 
Toho důkazem jest nápis na cínové křtitelnici v děkanském kostele: 
„Tato křtitelnice jest ode mě ligy, Krištofa Passka Kowarze na Jeni-
kowie toho czasu dwojctihodneho knieze Jana Frantisska Josefa Wisska 
řízeného faráře u Sv. Markety Leta Panie 1680 – 16 Martii.“
Tento nápis dokazuje, že již v tak dávné době se zde Kowarzství provo-
zovalo. Bylo zde i zlatnictví, pivovarství, pilařství a jiná řemesla. Když 
28. 5. 1818 přijela nová majitelka panství Louisa z Herbersteinů, byla 
uvítána od cechů všech řemesel: krejčovského, ševcovského, řeznické-
ho a tkalcovského. Zajímavé jest, že židé jeníkovští v 19. století řemesla 
provozovali. Byl zde zlatník Simon Jolesch, knihař Jonas Fisdl, pekař 
Mojžíš Schulhof (1851), cukrář Mojžíš Pick, kožešník Michael Kdin 
(1858), rukavičkář Noe Schrecker (1852), Josef Kantor (1855), Rubin 
Pisk (1855), Bern. Silberstern (1854), barvíř Sal. Kornfeld (1855), Josef 
Silberstern (1857), lékaři Ad. Dub (1850), Wil. Weisz (1856), Mark. 
Weiss (1858), Sal. Weleminský (1866), J. Winternitz (1879).  Obchod-
níků bylo 19, továrníci 3, kupců 11 a obilní obchod vedlo 10  israelitů.
V roce 1841 bylo v Jeníkově při 2206 obyvatelích 613 israelitů – v Ráji 
15, v Římovicích 5, ve Stupárovicích 3, v Sirákovicích 5, v Kozohlo-
dech 15, v Podmokách 4, v Přibyslavicích 12. V celé kolatuře, která 
čítala 4430 obyvatel, bylo 671 židů.
V roce 1841 / 42 byl počet obyvatel dle náboženského vyznání v 
kolatuře Jeníkov následující:

Kdy židi do Jeníkova přišli a kdy zde se usadili, těžko přesně stanoviti, 
neboť při požárech 1784, 1808, 1870 shořelo všechno, co by mohlo 
vydati svědectví. První neklamné svědectví o dávno minulé době po-
dává „Židovský hřbitov“, který zachoval si typický vzhled a mnoho 
prastarých kamenů a sarkofágů. Vzácností svou vyrovnají se náhrob-
kům a sarkofágům na starém židovském hřbitově v Praze. Zdejší ži-
dovská obec měla již v r. 1659 svoji synagogu (Král. české ilustr. Ar. 
Roe 1659). Jan Lucemburský potvrdil klášteru Vilémovskému právo k 
vybírání cla při „zemské stezce“ Jeníkov-Habry a v celní listině, kde 
poplatky jsou přesně uvedeny, stojí: „Židům živým s mrtvým“ sleveno 
bylo mýto tak, že platili již jen jako křesťané, tj. ti, kteří se ubírali s 
pohřebním průvodem na hřbitov v Jeníkově nebo do Habrů, kam se židé 

i z daleka pohřbívali a dosud pohřbívají. Dějiny města Čáslav (Aug. 
Sedláček, 1874) uvádějí nás k tomu, že zde Židé již ve 14. a 15. století 
byli, neboť ve stížnosti podané proti Šimonu Davídkovi a jeho synům 
z Kolína mluví se o Židech, kolínských i cizích, čímž míněni jsou Židi 
Jeníkovští, kteří na trhy konané v Čáslavi Janem Lucemburským na 4. 
8. 1341 a králem Vladislavem na 19. 3. 1484, povoleno měli toliko 13 
km, kdežto Židi kolínští 20 km. V roce 1681 řádil v Čechách černý mor. 
Židé obávající se nákazy vystěhovali se z města a usadili se v lesnaté 
krajině u Římovic, kde si vystavěli dřevěné boudy, „budky“ zvané.  V 
místech těch povstala osada „Budka“. Aby se mohli opět do Jeníko-
va přistěhovati, dali městu malou, silně zlacenou mísu na peníze, která 
však v pozdějším věku zmizela. Ve válce sedmileté, jakož i ve válkách 
napoleonských, všecko obyvatelstvo, nejvíce však Židé velice trpěli. 
Zvlášť důležitým v dějinách židovské obce jest rok 1797. 
První škola v Jeníkově byla založena Šimonem Szanovským, hejtma-
nem panství Jeníkovského roku 1652 / 1653, v čísle 52. Jedinou památ-
kou původního určení jest opuková deska nad vchodem, na níž je vyte-
sán znak, držený dvěma anděly. Škola tato byla spíše soukromá, teprve 
roku 1775 hrabě Kolowrat-Krakowský založil v čísle 35 a 36 „Jesuitský 
dvůr“, (nynější Karelů dům) školu a do této musela mládež židovská 
choditi, jak uvedeno jest v „Pamětní knize“ děkanského úřadu. Učitel 
této školy Frt. Kyselo byl tak neopatrný, že dovolil, aby děti židovské 

nemusely choditi do této školy. Následkem toho si Židé zřídili roku 
1797 vlastní školu, která byla v 1 třídě, během let rozšířena na 4třídní 
a v roce 1908 pro nedostatek dětí zanikla. Škola tato, jakož i veškeré 
školstvo té doby až do vydání nových školních zákonů v roce 1868. 
Úpadkem obchodu obilního a přestěhováním byla židovská obec rok 
od roku menší. Dr. Thieberger, jenž byl od roku 1887 rabínem, obdržel 
v roce 1900 dovolenou, aby si našel jiné místo, protože obec rabína 
vydržovati nemůže. Roku 1907 spojen rabinát s kantorátem a roku 1910 
ustanoven Mojžíš Blann z Třeboně. Posledními učiteli byli Sal. Kantor 
a David Stiasny. Roku 1940 zabrána synagoga a církev českomoravská 
koná zde bohoslužby. Podrobné dějiny v díle Židé a židovské obce v 
Čechách v minulosti a přítomnosti.

Dle originálu upravil
Jiří Kratochvíl

      OBEC      DOMŮ KATOL.   AUGSP.         HELV. ŽIDŮ        DOHROM.
Golčův Jeníkov         205 1591                      2                          x 613          2206
Kobylí Hlava           39 260                     11                          x   x            271 
Ráj                        39 271                      5                          x  15            291
Římovice           31 188                     10                          x    5            203
Stupárovice           28 171                     18                          2    3            194
Sirákovice           36 247                       4                          3    4            258
Kozohlody           39 237                       3                          x  15            255
Podmoky           74 435                     29                          9    4            477
Přibyslavice           47 288                       1                        18  12            319
Hostačov - zámek         1     6                       x                           x    x                6
      
Celkem                       539 3694                     83                         32  671           4480

PAMĚTI GOLČOVA JENÍKOVA - ZAMĚSTNÁNÍ LIDU

  V lednu prošel Klub Vagón velkými změnami. Dispozičně zůstal klub 
beze změny, ale co se týče vzhledu, je vše nové. Celý klub prošel barev-
nou revolucí, s čímž souvisí i nové osvětlení a nové uspořádání světelné 
show. Pozadu nezůstal ani bar, který v novém prostředí ještě více vyni-
ká a trochu změnil vzhled. Ostatně vše je možné vidět 
od pátku 27. 1. na GRAND OPENING CHUPITO PARTY.

Vagón slaví s CHUPITEM, a proto nabízí soutěž o vouchery za:

17 Kč    117 Kč   217 Kč   317 Kč   417 Kč.
                               Prostě ta 17, kam se podíváš. 
                                                                                  Lucie Chaloupková

Klub Vagón do nového roku vstupuje zcela v novém
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  Ve středu 21. prosince časně ráno vyrazilo 7 statečných fotbalistů z 
Vysočiny poměřit své futsalové dovednosti s dosud nám neznámými 
týmy ze Středočeského kraje (ZŠ Náměstí Čáslav, Potěhy, Nové Dvory, 
Vrdy a Žehušice). 

  Na turnaj jsme byli pozváni vedením ZŠ Jana Václava Sticha-Punta 
Žehušice. Jednalo se o tradiční turnaj, jehož se každoročně účastní 

6 základních škol. Jedna ze škol svou účast odmítla, a tak pozvánka 
doputovala až k nám. To ovšem organizátoři netušili, jak silný tým do 
svých řad přijali. 
   Naši chlapci hráli jako z partesu. Na turnaji odehráli 5 zápasů, přičemž 
ani jeden neprohráli a v průběhu všech utkání nikdy neprohrávali. Byla 
radost sledovat jejich hru a kochat se některými parádními akcemi. Zce-
la právem jsme získali pohár a diplom za celkové 1. místo. 

Náš tým tvořili tito hráči: Miroslav Altmann (C), Lukáš Volenec (G), 
Vladimír Machka, Lukáš Altmann, František France, Ondřej Bláha a 
Adam Tlapák.
Všem patří uznání za předvedené výkony a poděkování za velmi úspěš-
nou reprezentaci naší školy.
          Mgr. Jiří Blabolil

Krásná ladovská zima dorazila do města po dlouhé době. A tak na 
„tržáku“ vyrostli sněhuláci v podobě kočičky a Olafa.

                                                                        
                                                                                  Lucie Chaloupková

VÁNOČNÍ TURNAJ VE FUTSALE

LADOVSKÁ ZIMA
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